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ÉVKÖZI 2. VASÁRNAP                               B év                    1– 4 oldal 

 

 

Olv.: 1Sám 3,3b-10.19 – 1Kor 6,13c-15a.17-20 – Jn 1,35-42                   

János és András meghívása  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! A mai vasárnaptól az évközi vasárnapokon 

a pap zöld miseruhát ölt. Zöld a remény színe, akkor reménykedjünk. 
Abban reménykedjünk, amire Jézus meghív bennünket! 

 

Ne a világban reménykedjünk, ne a világ ilyen - olyan folyására bízzuk reményünket! A világ 
teljes békét és jólétet kíván, csakhogy a békéért és a jólétért egyet és mást tenni kell! Mi, 
keresztények a bűnbocsánatban is reménykedünk! A bűn az, amikor az ember rosszat akar, 
amikor a rosszat rosszal viszonozza! Emberi életünk Isten és a bűn feszültségében éli 
mindennapjait. Legyőzzük a rosszat és nem akarunk senkinek rosszat! A rosszat nem rosszal 
akarjuk legyőzni, hanem az Istent választjuk!  
 

Ha az Istent választjuk, fönnmaradhatunk! Ha a bűn oldalára állunk, alámerülünk!  
Kezdjünk tisztább fejjel, tisztább szívvel, tisztább törekvésekkel újat!  
Tartsunk bűnbánatot! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Minden kezdés új lehetőséget hordoz! Nagyon szeretném, hogy az Egyház 
új esztendejében – ami most a polgári évnek is kezdete –elgondolkodjunk a hivatásunkról, 
mert minden embernek hivatása van!  
 

Mindenkit elhív az Úr, hogy ismerje fel a hivatását! 

 

Ez a hivatás közös! Hallottuk, múlt vasárnap Jézus megkeresztelkedésekor zárult a karácsonyi 
időszak. Minden karácsony arról a titokról emlékezik, hogy az Isten új kezdetet ad az 
embernek, hogy új válaszokat adjunk a világ kérdéseire!  
 

Isten arra hív bennünket, hogy csatlakozzunk hozzá! 
Fogadjuk el az isteni gondolatokat!  

Gondolkodjunk úgy, ahogy Jézus gondolkodott!  
Járjunk azon az úton, amelyen Jézus járt!  

Ez az út az Isten útja, ha ez az ember útja lesz,  
akkor a világ is megváltozik!  
Oly sokat panaszkodunk, hogy a világ olyan, amilyen!  
Nem a világ, mi vagyunk olyanok, ami miatt panaszkodunk!  

 

A mai evangéliumban meghívás történeteket hallottunk 
Az ószövetségi olvasmányban hallottuk a kicsi Sámuel meghívását. Keresztelő János 

felhívására a tanítványai fölfigyeltek Jézusra, a megmentőre, az új élet ajánlatával érkező 
Jézusra! Öröm töltötte el őket és Jézus közelében akartak lenni, vele akartak lenni, nála 
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akartak lenni és nála maradtak! Ahogy az egész kereszténység története ezt rajzolja ki, hogy 
aztán mennek és erről mindenkinek beszélnek. Ahogy az első pillanatban András szinte szalad 
a testvéréhez Péterhez, hogy elmondja neki ezt a nagy-nagy találkozást: Megtaláltuk!  
 

Jézus új lehetőséget kínál 
A szentleckére gondolva az örömöt még az is fokozhatja a szívünkben, hogy kivásároltak 
bennünket adósságunkból! Jézus mondja: Nagy volt a váltságdíjatok! Jézus a halálával 
váltott ki bennünket bűneink szorongatásából és új lehetőséget kínált fel. A bevezetőben 
említettem: 

Nem akarunk rosszat a másiknak! 

A rosszat nem a rosszal akarjuk legyőzni! 

Jézusi kínálat: Győzd le a rosszat jóval! 

 

Ennek különös aktualitása van a XXI. században és 2018-ban, amikor olyan jövendöléseket 
hallunk nap mint nap, hogy veszélyben van Európa! Európa a múltjával van veszélyben! A 
kérdés az, hogy Európának lesz-e jövője? Amit Jézus kínál, az a jövő útja! 

 

A jövő útja volt 2000 évvel ezelőtt is és csodálatos jövő épült fel ezen az úton! Meg kellene 

próbálni, hátha a III. évezredben is megtörténhet ez! Kicsit nehezebb a helyzet, mint akkor 
volt, akkor a pogányokból lettek keresztények, jézusi emberek! Ma a kereszténységüket, 
hitüket elveszítőknek nehezebb visszatérni, mert nagyon megfertőztek bennünket! Mi is a 
másik utat járjuk igen-igen sokszor! 

 

Hivatást tisztázó vasárnap 
Sokszor halljuk, ilyen-olyan programok hirdetik: hivatást tisztázó programok. Ezekben a 
hirdetésekben általában a keresztény hivatásról van szó, a papi, szerzetesi hivatásoknak 
valamilyen ébresztése és tisztázása. Ugyanis igen nagy baj van, mert nincsenek szerzetesek, 
nincsenek papok. Gyászos jövő elé nézünk! Hivatás tisztázásról van szó! Mi az ember 
hivatása? Isten meghív bennünket! Mi a hivatás? Nagyon egyszerű a válasz:  

 

A hivatás az élet!  
Az emberi élet a hivatás! 

Hivatás egymás szolgálatára! 

 

Ezt a kérdést kellene a középpontba helyezni: 
Az ember hajlandó-e a hívást meghallani és a hivatását elfogadni? 

 

Nagyon izgalmas és fontos kérdésről van szó! Ebben a világban élünk és rengeteget 
foglalkozunk azzal, hogy milyen a világ. Nem az a fontos, hogy milyen a világ! Fontos az, 
hogy mi a világ. A világ olyan, amilyenek mi vagyunk! Mi állandóan a világ milyenségével 
foglalkozunk a helyett, hogy azon gondolkodnánk, hogy mi is a világ? A világ az ember 
számára feladat, a világ az ember számára küzdőtér, a világ az ember számára lehetőség! 

Csakhogy a feladatunkat ugyan, hogyan végezzük? Amikor küzdőteret mondanak egyesek, 
akkor mennyi a halott és mennyi a győztes?  
 

Amikor Jézus elhív bennünket a hivatásunkra,  
akkor arra gondol: 

A világ erőivel szemben, 
a világ struktúráinak megváltoztatásával szemben  

az embernek magának kell megváltozni! 
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A világ erői! A világ erői újra és újra megjelennek, a világ erőit harccal nem lehet legyőzni! 
A világ erői az önzésünkből, hiúságunkból, karriervágyunkból, gazdagságra való 
törekvéseinkből újra és újra előjönnek, ezeket nem lehet legyőzni ugyanazon eszközökkel! 

 

A világ struktúrái! Most szinte mindenütt választások vannak Európában. Mindenki 

struktúraváltásban gondolkodik. Miről van szó? Aki a struktúrákat akarja megváltoztatni az 
elégedetlen azzal, hogy most éppen kik vannak hatalmon. Majd utána a másikban ő akar 
hatalmon lenni és semmi sem változik!  
 

Nem a világ erői tűnnek el, nem a struktúrák tűnnek el! 

Hanem minden arról szól, hogy az ember, mint ember hogyan él? 

 

Emberré válni!  
A hivatásunkra jutni a mi meghívásunk története! 

Emberré válni csak a világ ellenében lehet! 

 

Nem lesz az ember! 

Emberré válik az ember akkor, 
amikor egészen másképpen gondolkodik e világ erőivel kapcsolatosan 

és egészen másképpen gondolkodik a világ struktúráival kapcsolatosan! 

 

Ezek külső tényezők és talán az ember pirruszi győzelmeket – kétes győzelem, nem éri meg 
az érte hozott áldozatokat – arathat is. Néha - néha sikerülhet valami rendet teremteni, talán 
jobb struktúrákat is létrehozni. Ez nem önmagában rossz! Sőt, azt jelenti, hogy az ember több 
annál, mint amivel szembesül a világban!  
 

Csakhogy az igazi probléma az ember szívében van! 

Szívünk mélyén Istenre áhítozunk! Minden ember! 

Értékekre áhítozunk! Jobb világra áhítozunk! 

 

Csakhogy a szívünk mélyén lévő szabadság arra való, 
 hogy tegyük a jót! 

 

Annyiszor teszik föl azt a kérdést, hogy szabadság! 

A szabadság azt jelenti: lehetőség a jóra! 

Aki nem a jót teszi a szabadságára hivatkozva, az zülleszt! 

 

Itt van egy kettősség! 

Külső erőkkel hadakozunk, közben bennünk valamilyen erkölcsi válság zülleszt! 

Mi leszünk egyre mélyebben! 

Miközben talán a felszínen kis eredmények – amik csillannak - meg is tudnak jelenni. 

 

Mi a jézusi válasz?  
Győzd le a rosszat jóval! 

A jézusi válasz a szeretet! 

Nem lehet megváltoztatni a világot úgy,  
ahogy az ember gondolja!  

Nem is fog megváltozni!  
Nekünk kell megváltozni: 

Győzd le a világot jóval! Szülessen meg bennünk a jó! 
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Sirák fia könyvében már az ószövetségi időkből olvassuk, hogy a szeretet áldott iga! Aki 

szeretetre talál, az fölismeri azt is, hogy ennek mekkora az ára, milyen sokat kell fizetnünk 
azért, hogy egymást szeretni tudjuk, de áldott iga! Örömmel hordozott iga, ha igazából 
fölismerjük ennek lényegét, mert ez az életünk értelme! Aki ezt az igát leveti magáról, az 
zsákutcába jutott! Az másképp akarja emberi kapcsolatait rendezni! Hallottuk, mire jutunk! A 
szentlecke világos válasz adott!  
 

Ugyancsak Sirák fia könyve mondja, 

hogy aki szeret, annak a szeme a szíve közepében van! 

Aki szeret, az a szívével lát, az a szívével hall, a szívével ért! 

 

Ez azt jelenti, hogy az ember fölismerte a hivatását, 
mert a hivatás az élet! 

Az élet pedig az egymás szolgálatában áll! 

Ez a jézusi válasz! 

Ez az egyetlen lehetőség a világ megváltoztatására! 

A világ ellenében ez az egyetlen lehetőségünk! 

Tehát a lehetőség bennünk van! 

 

Tessék körülnézni! Mindenki boldog ott, azon a területen, amit ő választott? Az ember élete 
nem e szerinti. Az ember élete a szerinti, hogy ott, ahol van, – lehet, hogy nem jól választotta 
a szerepet, nem is biztos, hogy nekünk kell választani – ott vállalja a kihívást, minden erejét 
bevetve megtesz mindent azért, hogy megfeleljen ott, azon a helyen, ahol éppen van! Erről 
szól az élet! Mi állandóan a vágyainkról beszélünk, ezt szeretnénk, azt szeretnénk, amazt 
szeretnénk. Amikor valahol ott lehetünk, akkor meg nyavalygunk! Kihúzzuk magunkat, 
kritikát fogalmazunk meg, ezért nem jó, azért nem jó! Ne mentegetőzzünk!  

 

Ott, ahol vagyunk, ott van a lehetőségünk! 

Az ember a világ ellenében teljesedik ki! 

 

Azáltal, hogy nem a kifogások világában él, hanem az ember vállalja a hivatását ott, ahol 
éppen van, ott mindent megtesz az élet szolgálatában! Ez egyszerűen azt jelenti, hogy a 

feleség szolgálja a férjét, a férj a feleségét, a szülők a gyerekeket, a gyerekek a szüleiket! 
Ember az embert! Hivatást tisztázó nap ez a mai! 

 

Ez a csodálatos üzenet nekünk szól! Az isteni hívást erősítette meg Balczó András életmű 
díjas sportoló üzenete: Mutasd meg a teljes alázat és áldozat örömét, hogy a világnak 

kedvemért ellentéte vagy! – hozzá tette még – ennek a süllyedő világnak! 

 

A világ mindig süllyed, amíg nem az isteni hivatást tesszük magunkévá! Isten nélkül a 
süllyedő világ polgárai vagyunk, amely világban egymással hadakozunk, egymást le akarjuk 
győzni, egymás fölé akarunk kerekedni. Kritizálunk mindent és mindenkit, struktúrákat 
akarunk változtatni, közben mi magunk vagyunk mindez!  
 

Mutasd meg Kedvemért, hogy a világnak ellentéte vagy!  

Jézus egy másik világot mutatott! 

Azt a feszültséget, ami bennünk van, isteni módon oldja fel! 

Jézus azt mondja: az új világ rosszra a jó válasz! Hivatás! 

 


